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NejvěTšími překážkami zaváděNí cirkulárNí 
ekoNomiky je NedosTaTek pracovNích sil, 
iNformací a zkušeNosTí
Průzkum z letošního prosince provedený agenturou Ipsos 
pro AMSP ČR odhalil klíčové výzvy spojené s implementací 
principů cirkulární ekonomiky v malých a středních podnicích.

Jeho výsledky odhalují zajímavý paradox: 
i když firmy vnímají cirkulární ekonomiku 
jako prostředek úspor a  držení kroku 
s aktuálními trendy, potýkají se s výzvami 
spočívajícími v nedostatku pracovních sil 
a  odborných znalostí. Tato diskrepance 
mezi uznáním významu cirkulárních 
principů a  praktickými překážkami na-
značuje potřebu důkladnějšího vzdělá-
vání a  podpory pro firmy, aby plně vyu-
žily výhod cirkulární ekonomiky. Přibližně 
třetina podniků absolvovala školení nebo 
konference na  toto téma, zatímco více 
než tři čtvrtiny plánují nebo již mají tyto 
principy implementovány. Je evidentní, 
že udržitelnost a  ekonomická efektivita 
jsou úzce propojeny a  klíčovým prvkem 

je posílení schopností firem přizpůsobit 
se a  implementovat cirkulární přístupy 
do svých strategií. V každém případě ale 
malé a  střední podniky přistupují i  k  to-
muto tématu s  principem řádného hos-
podáře – všechny změny musejí dávat 
ekonomický smysl.

ESG a udržitelnost
Pětina firem (mezi podniky s  50 až 
249 zaměstnanci dokonce víc než třetina) 
se už setkává s  požadavky odběratelů 
na  informace či závazky v  oblasti udrži-
telnosti, typicky formou ESG dotazníku či 
reportování uhlíkové stopy. Dalších 36 % 
firem očekává, že tyto požadavky přijdou.

Téměř třetina firem aktuálně sbírá data 
pro ESG reporting, čtvrtina má nasta-
veny procesy monitoringu cílů udržitel-
nosti a necelá pětina počítá svou uhlíko-
vou stopu.

Podniky s  50 až 249 zaměstnanci jsou 
ve  všech těchto aktivitách viditelně na-
před před těmi s 4 až 49 zaměstnanci.

Interně téma ESG komunikují dvě tře-
tiny firem, primárně formou školení, akcí 
a kurzů.  

Zdroj: aMSp čr

řemeslNá rada amsp Čr řešila palČivé 
problémy souČasNé doby
V prosinci se sešli zástupci řemeslných a agrárně-potravinářských cechů pod vedením 
předsedy představenstva AMSP ČR Josefa Jaroše se zástupci Ministerstva průmyslu a obchodu 
a Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy.

Seznámili se s  výsledky aktuální ana-
lýzy řemesel, kterou iniciovala AMSP ČR. 
Debatovali téma průtahů kolem legis-
lativního ukotvení mistrovské zkoušky 
v  našem právním řádu a  o  vzdělávání 
a inovacích v rámci oborové soustavy.

Mezi diskutovaná témata patřila na-
příklad redukce oborů, přijímací řízení, 
role krajských NPI v  podpoře rekvalifi-
kací dle NSK na  SOŠ, motivace mladých 

lidí k  řemeslu, financování soukromých 
škol s  učebními obory. Dále se hovořilo 
o  koordinaci prací na  inovaci oborové 
soustavy, revizi počtu žáků na  učitele 
odborného výcviku ve 2. a 3. ročníku sta-
vebních a  řemeslných oborů, rozšíření 
modelu L0+H u  oboru stavebnictví (se 
získáním VL ve  3. ročníku, obor zedník 
nebo montér suchých staveb) či uvolnění 
prostoru na posílení praktické a odborné 
složky vzdělání.

Pozornost byla věnována také nastavení 
pravidel na  použití disponibilních ho-
din ve  prospěch odborných předmětů 
v  technických oborech, revizi uplatnění 
absolventů řemeslných oborů vzdělání 
na  pracovním trhu, zařazení řemeslně 
zručných žáků mezi talentované (na-
dané). A  nechyběla ani analýza nezbyt-
nosti oficiálních průkazů (ŘP, svářecí prů-
kaz atp.) pro výkon povolání.  

Zdroj: aMSp čr
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